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Dagsorden til bestyrelsesmøde torsdag, den 29.09.2022, kl. 12.45-15.00  
 

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referater 

a) Bestyrelsesmøde, den 15. juni 2022 
3. Orientering 

a) Orientering fra formand 
b) Orientering fra rektor, bilag 

4. Økonomi 
a) 2. kvartalsregnskab og prognose, bilag 
b) Strategisk budget 2023-2026, bilag 

5. Status på strategisk udviklingsportefølje 
6. Bestyrelsens årsplan, bilag 
7. Eventuelt  
8. Bestyrelsens evaluering (LUKKET PUNKT) 

 
Formanden bød alle velkommen til Det Kongelige Akademis ordinære bestyrel-
sesmøde, og orienterede om programmet for bestyrelsens seminar den 29. og 30. 
september 2022.   
 
Ad 1 Godkendelse af dagsorden 
Dagsorden blev godkendt uden bemærkninger. 

Ad 2 Godkendelse af referater 
Bestyrelsen godkendte referat af bestyrelsesmøde den 15. juni 2022. 
 
Bestyrelsens underskrift på referatet tjener som kvittering for deres godkendelse, 
og siden det har vist sig svært at få bestyrelsens elektroniske godkendelse, blev 
det besluttet, at bestyrelsens referater ikke længere skal underskrives digitalt, 
men skriftligt på det efterfølgende bestyrelsesmøde. Forretningsordenens proce-
dure vedr. referat er stadig gældende. 
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Ad 3 Orientering  

a) Orientering fra formand 

LINKED-projekt. Projektet forventes at ophøre med udgangen af 2022 ved bevil-
lingsudløb 2022. Bestyrelsen får på mødet i december præsenteret en status for 
de projekter, der er gennemført på Det Kongelige Akademi.  
 

b) Orientering fra rektor 

Rammekontrakt og ønske om selveje. På direktionens seneste møde med Styrel-
sen om status på rammekontrakten blev der også drøftet selveje. Der vil være et 
kontinuerligt ledelsesmæssigt fokus på at henlede opmærksomheden på vores 
ønske om selveje i ministerium, styrelse og over for politikere. 

Et bestyrelsesmedlem understregede muligheden for at optage patenter, kun kan 
ske som selvejende institution.  

Statens Facility Management (SFM). Det Kongelige Akademi er ikke interesseret i, 
at SFM skal overtage opgaver, der i dag varetages af Campus Service, eftersom 
disse er dybt integreret i akademiets fagligheder. Selvom der tegner sig et billede 
af, at en række opgaver skal overdrages til SFM, arbejder Det Kongelige Akademi 
mod, at så få opgaver som muligt overdrages til SFM. Meget tyder i øvrigt på, at det 
kan blive markant dyrere for Det Kongelige Akademi at få løst opgaverne via SFM. 
 
Ny stillingsstruktur. Det Kongelige Akademi arbejder på at få en tredje-cyklusgrad 
for KUV ind i en ny stillingsstruktur. De to øvrige kunstneriske uddannelsesinstitu-
tioner i ministeriet er ikke interesserede i dette. 
 
Ny arkitekturpolitik. Rektor sidder i en ekspertgruppe i Kulturministeriet, som skal 
give input til en ny national arkitekturpolitik. Rektor oplyste i den forbindelse, at 
Kulturministeren havde rost Det Kongelige Akademis håndtering af oprettelse af 
en uddannelse i Kalundborg. 
 
Ny Finanslov 2023. Forslag til ny Finanslov for finansåret 2023 viser bl.a., at Rek-
torkollegiet RKU får skåret 2/3 i bidrag til sekretariatet. Rektorerne i RKU arbejder 
med en plan for besparelsen. 
 
Politisk udspil, Reform af universitetsstrukturen i Danmark. Som en del af rege-
ringsudspillet ”Danmark kan mere III” (26. september 2022), har regeringen fore-
slået en ny struktur for universitetsuddannelserne. Det er primært møntet på uni-
versiteterne, men der foreslås også at blive en dialog med de kunstneriske institu-
tioner.  
 
Formanden nævnte, at der kan blive brug for Akademiets aftagerpaneler, og at det 
kan være en god idé at få Dansk Industri, Dansk Erhverv m.fl. til at udtale sig, når 
vi ved mere. 
 
Bestyrelsen vil få lejlighed til at drøfte udspillet. Det vides pt. Ikke, hvordan pro-
cessen omkring det politiske udspil bliver og om der åbnes mulighed for dialog. 
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Rektor gjorde bestyrelsen opmærksom på, at der muligvis ikke bliver en dialog om 
rammer og implementering, hvis dette besluttes som led i dannelsen af en ny re-
gering. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen og drøftelsen til efterretning. Bestyrelsen vil få mu-
lighed for at drøfte regeringens udspil vedr. kandidatuddannelser, mm. inden der 
træffes beslutninger vedr. Det kongelige Akademi - forudsat dette tidsmæssigt la-
der sig gøre i forhold til eventuelle hurtige politiske aftaler fx i forbindelse med re-
geringsdannelsen. 

 
Ad 4 Økonomi 
 
a) 2. kvartalsregnskab og prognose 

Prorektor redegjorde i hovedtræk for 2. kvartalsregnskab og prognose for 2022. 
Andet kvartalsregnskab viser et overskud på 12,0 mio. kr., og har udviklet sig som 
forventet. Overskuddet bruges i løbet af året, og dermed forventes fortsat et sam-
let resultat i balance (nul-resultat). 
 
Der var dialog om de stigende priser på energi mm. Prorektor oplyste, at der er 
stort fokus på udgiftsstigninger, men at det ved omhu og hård prioritering forven-
tes, at driftsudgifterne i 2022 kan holdes på det forventelige niveau. Til gengæld 
udløber en fastprisaftale vedrørende el ved årsskiftet. Det kan betyde ekstra ud-
gifter i 2023 på 5-6 mio. kr. Styrelsen er orienteret om udfordringen, og at det bli-
ver vanskeligt at gøre noget ved udgiftsstigningen på den korte bane.  
 
Bestyrelsen tog 2. kvartalsregnskab og prognose til efterretning. 
 

b) Strategisk budget 

Prorektor præsenterede det første strategiske budgetudkast. De økonomiske vil-
kår for Det Kongelige Akademi har ændret sig, og første version af det strategiske 
budget er en meget foreløbig version, der vil blive yderligere konsolideret frem til 
december, hvor det strategiske budget igen er på dagsordenen. 

Samlet set viser budgetudkastet 2023-2026 et underskud i 2023 på i alt 7,5 mio. 
kr. stigende til 17,5 mio. kr. i 2026. Underskuddet skyldes bl.a. bortfald af midlerti-
dige bevillinger. 

Prorektor henviste derefter til tabel 2, som er det første udkast til tiltag, der kan 
bringe det strategiske budget i balance. Planen består i, at bortfaldet af midlerti-
dige bevillinger modsvares af tilsvarende udgiftsfald og i udgiftsreduktioner på 
husleje, administration og udgiftsfald på grund af færre studerende. 

Der blev spurgt ind til tabel 2: ”Færre udgifter som følge af færre studerende”, 
samt ”udfasning af aktiviteter”.  Indebærer dette færre midler til undervisning og 
knytter udfasningen sig til antallet af stillinger? Prorektor oplyste, at 2023 er det 
sidste år med udmøntning af den pålagte dimensionering. Dette betyder i ud-
gangspunktet ikke, at der anvendes færre midler per studerende.  
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Bestyrelsen gjorde opmærksom på, at i tidligere strategiske budgetter havde en 
del af planen for at fastholde aktivitetsniveauet været at øge indtægterne og 
spurgte ind til, hvad der er årsagen til, at det ikke er i dette oplæg. Hertil kommen-
terede direktionen, at den indledende vurdering er, at forøgelsen af indtægter er 
tæt på en kapacitetsgrænse, fordi det trækker store administrative og ofte under-
finansierede følgeomkostninger med sig. Direktionen vil i den kommende periode 
analysere dette nærmere.   

Det blev foreslået, at der fremover arbejdes med titlen ”Langtidsbudget”, ”flerårs-
budget” fremfor ”Strategisk budget”. Dette for at undgå, at det strategiske budget 
opfattes som direkte koblet til strategien. 

Formanden takkede bestyrelsen for en god dialog om det strategiske budget, og 
udtrykte anerkendelse over for de fremkomne forslag. Endelig præciserede for-
manden, at bestyrelsen på mødet til december får præsenteret et revideret fler-
årsbudget, hvor det fremgår hvilke konsekvenser de enkelte finansieringsforslag 
indebærer, og hvor direktionen vurderer muligheder og konsekvenser af at skrue 
op for evt. en øget ekstern finansiering. 

Bestyrelsen tog Strategisk budget til efterretning og imødeser behandlingen i de-
cember med de aftalte supplementer. 
 
Ad 5 Status på strategisk udviklingsportefølje 
Formanden refererede til processen for bestyrelsens opfølgning på udviklingspro-
jekter. Bestyrelsen får en generel status to gange om året, og hen over året vil der 
være mere grundige gennemgange af enkelte projekter. Dette fastlægges i års-
hjulet.  
 
Bestyrelsen blev i øvrigt orienteret om, hvorledes udviklingsprojekterne indgår 
som en integreret del af Det Kongelige Akademis vision for 2050, og strategien 
for 2022-25, og rektor præsenterede efterfølgende de enkelte udviklingsprojekter 
(indsats 1-10, vedlagt i bilag til bestyrelsesmaterialet). 
 
Der var følgende kommentarer til gennemgang af indsatserne: 

• Der opleves frustration blandt forskere i forhold til den præmis, at de ikke 
kan få arbejdsro på værkstederne. Nogle har derfor valgt at indrette værk-
steder i privaten. 

• Det bliver spædende at følge strategien og den sammenhæng, der er 
skabt imellem dem, og der skal stilles spørgsmål om: ”Hvad ligger der af 
risici i strategien?”, og ”er der nogle risici, der kan komme frem på næste 
bestyrelsesmøde?” 

• Efterspørgsel på, at bestyrelsen får udviklingsprojekterne præsenteret 
med de tidligere anvendte farvekoder (trafiklys) der viser, hvor i processen 
projekterne er. Man opfordrede til, at der udarbejdes et samlet overblik (1 
side) over alle 10 indsatser – gerne grafisk illustreret. 

• Fine indsatser der er præsenteret og især begejstreret for, at der foreligger 
en forskningsevaluering i pipeline, og at EVU er nogle af indsatserne. 

• Der blev efterlyst nøgletal. 
 
 
 



 
 

Philip de Langes Allé 10, 1435 København K T: +45 4170 1500 M: info@kglakademi.dk W: kglakademi.dk 5/5 

Det Kongelige Danske Kunstakademis Skoler for Arkitektur, Design og Konservering 

Formanden og rektor samlede op på bestyrelsens drøftelser: 

• Strategien er nu omsat til 10 indsatser som præsenteret på mødet, og be-
styrelsen bliver, som i tidligere strategiperioder, orienteret om status to 
gange om året. Det bliver, som også tidligere praktiseret, fremstillet på et 
ark og med ”trafiklys” for status. Mange indsatser er endnu ikke igangsat. 
Nøgletal fremlægges i forbindelse med Det kongelige Akademis årsrap-
port. 

• Der vil i forbindelse med et ekstraordinært bestyrelsesmøde, hvor årsrap-
port behandles, blive lejlighed til at drøfte den samlede ledelsesrapporte-
ring til bestyrelsen. 

• Der er planlagt en større præsentation af de strategiske indsatser for alle 
interesserede på Det Kongelige Akademi i begyndelsen af november. 

 
Formanden afrundende dagsordenens punkt og udtrykte, på vegne af bestyrelsen, 
glæde over de projekter, der nu bliver sat i gang. 
 
Bestyrelsen tog orientering om strategisk udviklingsportefølje til efterretning. 
 
Ad 6 Bestyrelsens årsplan 
Bestyrelsesmøder 2023 & et 12-12-seminar 
1. Bestyrelsesmøde: torsdag, den 2. marts 2023, kl. 12.30 – 17.00 
2. Bestyrelsesmøde: tirsdag, den 6. juni 2023, kl. 12.30 – 17.00 
3. Bestyrelsesmøde: torsdag og fredag, den 28. og 29. september, 12-12-seminar 
4. Bestyrelsesmøde:  onsdag, den 13. december 2023 kl. 12.30 – 17.00 
 
E.O. bestyrelsesmøde: tirsdag, den 7. februar 2023 (online) Årsregnskab 
  Tidspunkt følger. 
 
Ad 7 Eventuelt 
Intet til punktet. 
 
Ad 8 Bestyrelsens eget punkt (Lukket punkt). 
 
 
 
Næste ordinære bestyrelsesmøde afholdes 14. december 2022 i skolerådssalen 
på Det Kongelige Akademi. 


